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1  Inleiding 

 
Naar aanleiding van de rooiwerkzaamheden van de populieren aan de Zeedijk in Dordrecht is in 
opdracht van dhr. Goosen van Stichting Het Wantij een voorstel opgesteld voor duurzaam  behoud 
van de resterende 128 populieren.  
Aanleiding voor de kap, is de takbreuk die regelmatig plaatsvindt en het gevaar van schade aan de 
dijk door windworp. 
De afgelopen 2 jaar zijn er al bomen gerooid op de Zeedijk. Dit gebeurt gefaseerd om de verstoring 
van de vleermuizen populatie te beperken. Op de plekken waar populieren zijn gerooid worden 
iepen terug geplant. 
 
 

 
 
Locatie aangegeven met een rode lijn waar de bomen staan  
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2 Nulmeting 
 
In april en september 2022 is een inventarisatie gedaan van de situatie van de populieren.  
De conclusie is dat alle populieren nagenoeg hetzelfde beeld vertonen. Grote, volwassen bomen die 
in de levensfase zijn gekomen van het ruien van takken. De bomen hebben een zeer hoge 
landschappelijke en ecologische waarde. 

 
2.1 Bovengronds 
 
Alle bomen vertonen vrijwel een gelijk beeld wat betreft grootte en kroonopbouw. Tijdens de 
rondgang zijn er geen ernstige gebreken aangetroffen die de levensduur van de bomen bedreigen. 
De meeste bomen staan aan de noordzijde, in het talud van de dijk. De zwaarste kroondelen hangen 
boven de weilanden ten noorden en zuiden van de dijk. Dit zijn de plekken waar de bomen de 
meeste ruimte hebben om hun kroon te ontwikkelen. Bij enkele bomen zijn takstompen 
waargenomen van grote uitgebroken takken. Op en rondom deze stompen is veel reactiegroei van 
jonge takken waarneembaar.  
In nagenoeg elke boom is dood hout aangetroffen. Bij dikkere dode takken is het zeer aannemelijk 
dat er een holte in de stam ontstaat. 
Op een aantal bomen is schade aan de stamvoet aangetroffen. Dit kan oude maaischade of 
aanrijschade zijn. Bij alle aangetroffen beschadigingen is het herstel goed zichtbaar. De conditie van 
vrijwel alle bomen is geclassificeerd als voldoende tot goed, ondanks de extreme droogte van de 
afgelopen jaren. 
Op een deel van de dijk staat aan de zuidzijde een rij met essen. Ook deze bomen hebben dood hout 
in de kroon en er zijn al enkele forse takken uitgebroken. De conditie van deze bomen is 
geclassificeerd als voldoende. Er zijn wat symptomen van essentaksterfte waargenomen.  
Hier dient op hoogte nader onderzocht te worden of dit daadwerkelijk het geval is. 
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2.2 Maaiveld en bodem 
 
We hebben in maart een Quick scan uitgevoerd betreffende de kruidenvegetatie onder de 
boomkronen. Daarvan is de conclusie dat het voorkomen van de soorten kruiden zeer divers is. Een 
belangrijk deel van de kruiden valt binnen het boom- eigen ecosysteem van populier. De kruiden 
vegetatie is van dien aard dat de bodemomstandigheden voor deze boomsoort voldoende tot goed 
moeten zijn. Om die reden is in eerste instantie niet verder onderzoek gedaan naar de opbouw van 
de bodem.  
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Kruidenvegetatie onder de boomkronen welke deels horen bij het boom eigen ecosysteem. 
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3 Beheer populieren 40 jaar + 
     
De essentie  
 
 
Wanneer we de essentie van het beheer van een populier bovengronds onder de loep nemen, is het 
van groot belang om terug te gaan naar het landschap ofwel de oorsprong waar deze soort in de 
evolutie voorkwam. Dan is het ook van belang om terug te gaan naar de oervorm van de soort waar 
alle cultivars van afstammen. Dat is de zwarte populier (Populus nigra). Deze soort heeft zich altijd 
weten te handhaven in het rivierenlandschap wat extreem onderhevig is geweest aan veranderingen. 
Het verleggen van de stroomgeul was schering en inslag in het vlechtend rivierenlandschap van 500 
tot 10.000 jaar geleden. Wanneer de bodem het toelaat, met andere woorden, als wij de 
omstandigheden creëren, dan maakt ook een populier een vlechtend wortelgestel wat zich ver 
verbreidt zowel in de diepte als breedte onder de kroon. In vroegere tijden kon het namelijk 
voorkomen dat de boom geteisterd werd door blootspoeling van de wortels en tijdelijk onder water 
verdwijnen van de gehele kluit. Ernstige vraatschade door grote grazers werd voorkomen door een 
leger van wortelopschot. Sommige van die eigenschappen zijn behouden in cultivars, andere zijn 
afgezwakt. Eén eigenschap is bij een aantal cultivars versterkt waar we in het beheer, nadat de soort 
een leeftijd van 40 jaar bereikt hebben, beducht op moeten zijn. Deze eigenschap is takbreuk. De 
soort doet dit makkelijker dan andere boomsoorten. Maar ook deze soort en de vele cultivars geven 
wel degelijk voortekenen welke goed waarneembaar zijn als je de kunst van het lezen van de 
lichaamstaal van bomen beheerst.   
 
 
Takbreuk of breuk van kroondelen 

Er zijn een aantal redenen dat een populier vrij spontaan takken laat afbreken: 
- Vermindering van de conditie; Dat gaat samen met vermindering van de sterkte van 

(delen van de) boom, waardoor de tak of kroondeel zou kunnen breken.  Wanneer een 
matige of slechte conditie het geval is, om wat voor reden dan ook, kan het erg zinvol zijn om 
geheel sterven te voorkomen door takken en kroondelen uit te laten breken.  

- Takken waarvan de bladmassa onvoldoende suikers en zetmeel kunnen maken om 
voldoende steunhout te produceren. Lichtgebrek door onderlinge concurrentie van de 
takken kan daar aan ten grondslag liggen, maar ook een te snelle groei om wat voor reden 
ook. In een deel van de gevallen gaat de tak al eerder dood dan dat deze afbreekt; 

- Wanneer de windbelasting verandert door bijvoorbeeld het wegvallen van een andere 
boom of tak kan het voorkomen dat door meer blootstelling aan wind takbreuk ontstaat. 
Takbreuk omdat de tak of het kroondeel onvoldoende kracht in het hout heeft ontwikkeld 
vanwege de belasting die in een keer is ontstaan.  

 
Een stam van populier wordt sneller hol dan van vele andere boomsoorten 

Dat is ook verklaarbaar vanuit de oorsprong in het landschap en de evolutie die deze soort heeft 
doorgemaakt. 
De soort groeit van oorsprong op de drassigere gronden, met momenten van afslag van bodem en 
aanspoelen van slib en modder waardoor er vaak een minder stabiele ondergrond is. Dan is het 
helemaal niet handig om een massieve stam te hebben waardoor de kans dat je wegzakt door een 
enorm gewicht veel groter is. Een boom moet nu eenmaal groeien om hout en bastvaten aan te 
maken voor transport. Dus schimmels toelaten om overgewicht kwijt te raken en daardoor 
flexibiliteit in stam en kroon terug te krijgen zoals bij een jonge boom is daarbij een strategie die zeer 
functioneel blijkt te zijn voor deze soort.  
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Het moment dat de boom hol wordt is voor de boombeheerder, waar zijn hart ligt bij de bosbouw en 
houtproductie, een pijnlijk moment. Dan groeit de boom uit het stadium dat deze kaprijp was en het 
meeste waarde heeft vanuit het oogpunt van houtproductie. Voor de boombeheerder, waar zijn of 
haar hart ligt bij de ecologie en biologie van de boom, wordt dit het stadium van de boom dat deze 
daadwerkelijk interessant wordt. Door het hol worden van takken en de stam zijn aanschaf en 
onderhoud van nestkasten voor allerlei vogels en zoogdieren overbodig. Een geweldig hotel voor 
solitaire bijen is een populier met een deels afgestorven stam welke zwaar is aangetast door boktor. 
We kunnen legio bomen tonen waar het op een goed moment werkelijk gonst van de solitaire bijen 
in een scala aan soorten. En waar diverse soorten vleermuizen, klevers en boomkruipers achter de 
losse schorsplaten en handenvol pissebedden, duizendpoten en andere vormen van stapelvoedsel 
voor een groot aantal spechten en andere vogels verblijven. Dat is ook de functionaliteit van 
blikseminslag en ecologische kap. Eens kwam ik bij een inspectie van een holle populier meer dan 30 
dagpauwogen tegen die daar gezamenlijk overwinterden. Dat was voor mij een verband tussen het 
belang van holle bomen en dagvlinders waarvan ik tot dat moment nooit literatuur heb terug 
gevonden. Zo zijn er nog vele ontdekkingen te verwachten van het belang van bomen voorbij het 
volwassen stadium. Een deel van deze ontdekkingen is te vinden in het rapport van het Populus Nigra 
Network waarin de (Zwarte) Populier als een Oase aan biodiversiteit wordt beschreven. 
Middels onderstaande link kunt u het gehele rapport lezen: 
 
https://www.bioversityinternational.org/fileadmin/_migrated/uploads/tx_news/Populus_nigra_N
etwork_1040.pdf 
 
Hoe gaan wij als beheerders om met deze specifieke eigenschappen van Populier?  
Ongeveer 14 jaar geleden is Storix Boom- en Landschapsbeheer tot de conclusie gekomen dat de 
gangbare snoeimethodes niet afdoende zijn om de veiligheid van Populieren te kunnen garanderen 
na een leeftijd van 40 jaar en ouder. We zijn gaan experimenteren met andere manieren van snoei 
om de veiligheid wel te kunnen garanderen. De essentie daarbij is dat we door anders dan regulier 
snoeien tak- en kroonbreuk teruggebracht hebben tot proporties die ver beneden de gangbare 
normen zijn welke gelden voor andere boomsoorten binnen de marges van iedere gezonde stabiele 
boom. De resultaten daarvan zijn verbluffend. Maatwerk  “en” een hoge mate van kennis over de 
lichaamstaal van bomen is daarbij het sleutelwoord. Die ontwikkel je alleen als de boomverzorger 
zich vereenzelvigt met de kroon van de boom waarin deze aan het snoeien is en daarna jaarlijks een 
Quick scan en evaluatie uitvoert…waarbij ieder persoon die aan de bomen gesnoeid heeft zich 
afvraagt: waar ben ik mee bezig geweest ? Hebben we het goed gedaan of kan het beter ? 

Dat krijgt de boomcontroleur die zijn loopbaan doorbrengt met zijn vingers op de tablet niet voor 
elkaar. Juist de hergroei geeft aan of je als snoeier je werk goed gedaan hebt of niet. 
 
Niet wat je eruit snoeit is van belang. 
De vuistregel… dat na snoei de kroon in een groeiseizoen door groei is hersteld naar 80 % van de 
bladmassa is van belang. En in twee groei seizoenen naar 100 % van de bladmassa. Dus soms na 3 
jaar kun je pas beoordelen of de snoeier zijn werk goed heeft gedaan. 
 
Goed snoeiwerk geeft na 3 jaar een kroon die weer net zo veel bladmassa heeft als voor de snoei, 
maar dan voor een belangrijk deel in de binnenkroon van de boom. Doordat de bladmassa veel 
dichter bij de stam zit, is het krachtmoment omwille van de verminderde hefboomwerking sterk 
verkleint. De kans op takbreuk vermindert daardoor. Dat maakt de boom extreem veilig en dood 
hout komt er niet meer in. Voorwaarde is wel dat de groeiplaats ook aanvaardbaar is. Daar is geen 
uitgebreid onderzoek voor nodig.  Als de kruiden aanwezig zijn die horen bij het boom- eigen 
ecosysteem van, in dit geval de Populier, weet je dat de omstandigheden voor een goede conditie op 
orde zijn.  
 

https://www.bioversityinternational.org/fileadmin/_migrated/uploads/tx_news/Populus_nigra_Network_1040.pdf
https://www.bioversityinternational.org/fileadmin/_migrated/uploads/tx_news/Populus_nigra_Network_1040.pdf
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Bij de methode waarmee de honderden populieren door Storix en collega bedrijven, die meegewerkt 
hebben aan dit grootschalig praktijkonderzoek in Nederland en België, behandeld zijn, is de conclusie 
getrokken dat per snoeibeurt tussen de 35 en 60 % van de bladmassa verwijderd moet worden. 
Terwijl er toch een volwaardige kroon achter blijft direct na snoei. Dit om de veiligheid voor een 
periode van 6 tot 10 jaar te kunnen waarborgen. In ongeveer 20 % van de gevallen wordt een 
speciale snoeimethode ingezet om meer scheutvorming gelijkmatig verdeeld over de zware tak of 
zijarm te realiseren welke om veiligheidsredenen gereduceerd werden. Dit is de breuk- of 
fractuursnoei methode. Daarmee realiseer je dus daadwerkelijk gecontroleerd takbreuk. Er blijkt bij 
breuk dus een andere hormonale reactie plaats te vinden van scheutvorming met een veel positiever 
effect dan bij het vlak afzagen of amputeren van een tak of kroondeel.  
 
Om populieren te kunnen snoeien zodat deze voor de toekomst echt veilig zijn, is dit te vergelijken 
met de ervaring die een meester welke ook daadwerkelijk aan de zaag gestaan heeft overdraagt aan 
de leerling. In de middeleeuwen heette dat de meester- gezel verhouding. Onderdeel van lezen van 
lichaamstaal van populieren is deels ook voelen en bewegen met zware armen. De dynamiek geeft 
aan in hoeverre kans op breuk groot is voor de toekomst. Dat is dus een Gilde op zich waarvan we 
overtuigd zijn dat de kennis hiervan op korte termijn sterk uitgebreid moet worden. Dit om de 
grootschalige kap in de toekomst te voorkomen door het delen van onze ervaringen en opgedane 
kennis. In dit leerproces hebben we de opgedane kennis tot op heden intern gehouden. Inmiddels is 
er voldoende kennis opgedaan en kunnen we dusdanig veel projecten met lange termijn ervaring 
delen dat we er mee naar buiten treden.  
 
Voor de bomen die we achterlaten na snoei of waarbij we als meewerkend groenwacht betrokken 
zijn geweest willen we de volle verantwoording dragen. Daar hebben we ook een 
beroepsaansprakelijkheidsverzekering voor die de toetsingseisen van de Nederlandse vereniging van 
geregistreerd taxateurs van bomen heeft doorstaan. We hebben overigens nog nooit gebruik hoeven 
maken van deze verzekering.   
 
We zijn dus ten aller tijden bereid om onze kennis over te dragen aan Certified European 
Treeworkers. Op deze wijze kan dit voortschrijdend inzicht over veilig behoud van populieren ouder 
dan 40 jaar snel worden uitgebreid. 
Snoeihout kan in veel gevallen ingezet worden in dienst van de bomen voor humusvorming en 
waterbuffering, maar kan ook deels ingezet worden voor verbranding biomassa (verbranding??). In 
alle gevallen is snoeihout zeer waardevol.  
 
De beoordelingen, prognoses en adviezen welke tot nu toe rond populieren ouder dan 40 jaar zijn 
uitgebracht, zijn ook begrijpelijk en verantwoord geweest vanuit de kennis en inzichten die er waren. 
We gaan er vanuit dat dit grootschalig onderzoek en de kennis en ervaring die we daar mee 
opgedaan hebben een verschuiving in Europa veroorzaakt in behoud en beheer van Populieren 
ouder dan 40 jaar.  
 
Vanuit de reguliere toegepaste snoeimethoden wordt vrijwel nooit meer dan 20 % bladmassa 
verwijderd. Dat is dan ook juist vaak nog het jonge schot wat op stam en takken is ontsproten. Juist 
dit schot is van extreem grote waarde om de binnenkroon in de toekomst mee te vullen, en de stam 
en wortels te voorzien van suikers en zetmeel. In de reguliere opleidingen wordt gedoceerd dat dit 
schot onvoldoende hechting heeft aan stam of zijarm. Wij hebben de vinger er achter gekregen 
wanneer dit wel en wanneer dit niet het geval is. Door ons onderzoek hebben we argumenten om 
regulier toegepaste scheut snoei te verwerpen. Dit is uiteraard niet het geval wanneer de scheuten 
de vrije doorgang gaan belemmeren.  
 
De regel “niet meer dan 20 % snoeien in een snoeibeurt” is een gouden regel die alleen gehanteerd 
moet worden bij jonge bomen in de snoeifase van begeleidingssnoei. In die periode is vorming van 
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waterlot niet gewenst. Dat is zeker relevant wanneer takken verwijderd worden die niet vervangen 
mogen worden. (bv bij het opkronen van bomen. Bij onderhoudsnoei van populieren boven de 40 
jaar is het net de bedoeling om een sterke reactie uit te lokken. Dan is harder snoeien vaak nodig. 
Populieren zijn sterke groeiers, pioniers ook, die heel sterk kunnen reageren op breuk of snoei.  
 

Dergelijke snoeivolumes kunnen niet onverkort overgezet worden naar andere boom soorten. De 
reactie is erg boomsoort afhankelijk.  
 
Door 35 tot 60 % van de bladmassa in één snoeibeurt te verwijderen wordt er de eerste 10 jaar geen 
dood hout gevormd door lichtgebrek omdat er geen lichtgebrek ontstaat tot de volgende snoeibeurt. 
Daardoor halveer je de frequentie dat van snoei zoals bij regulier beheer toegepast moet worden.  
 
Samengevat: 
Wanneer we de boom zijn natuurlijke processen laten doorlopen, dan breken daar takken uit. Dat 
takbreuk gevaarlijke situaties veroorzaakt is logisch. En dat dat moet voorkomen worden is ook 
logisch; Door gecontroleerd takken te laten uitbreken (door middel van breuksnoei) kunnen we dat 
proces op een gecontroleerde manier laten verlopen. Bovendien hebben we dan ook controle over 
de manier waarop de boom breekt. Op die manier voorkomen we lage stambreuk (die nog meer 
risico’s met zich mee brengt dan ‘gewone’ takbreuk). Bovendien lopen we het risico dat de boom ook 
veel moeilijker opnieuw kan uitlopen.  
 
De nieuwe takken die uitlopen zullen het eerste jaar weliswaar maar een jaarring vergroeid zijn met 
de onderliggende stam of tak. Maar gaandeweg zullen die scheuten ieder jaar verder vergroeien, 
waardoor die steviger vast staan. Omdat er drastisch gesnoeid wordt, zal er inrotting zijn. Dat 
gebeurt ook wanneer takken afbreken in de natuur. Net daardoor stijgt de ecologische waarde van 
de bomen enorm. De eerste 10 jaar is de boom echter absoluut veilig. Maar net zoals bij bomen die 
op natuurlijke wijze aftakelen is bij deze bomen die gecontroleerd breken, opvolging noodzakelijk. De 
bomen worden dan ook ieder jaar gescreend en opgevolgd en na een tiental jaren opnieuw 
gesnoeid. De kosten daarvan zijn veel lager dan die van kappen en herplanten, de ecologische 
waarde en de belevingswaarde voor de buurt is vele malen hoger dan die van pas aanplanten jonge 
staken die door de hete zomers veel meer moeite hebben om aan te slaan.  
 
 

Wanneer boven- en ondergrondse concurrentie zichtbaar wordt in gebreken, is het in elke 
leeftijdsklasse in veel gevallen geoorloofd om een dunning uit te voeren, al dan niet met ecologische 
kap om duurzaam behoud van het bomenbestand te kunnen realiseren. 
Ook hier geld weer dat er maatwerk geleverd moet worden waarbij specifieke ervaring, kennis en 
inzicht vereist is. 
 

3.1 Waarom is duurzaam beheer van deze bomen verantwoord? 
 
Ons antwoord: “Vanuit het voortschrijdend en vernieuwend inzicht dat de populieren middels 
specialistisch snoeiwerk behouden kunnen blijven, waarbij de veiligheid van passanten, 
aanwonenden en vee gegarandeerd kan worden, binnen de marges die gelden voor iedere gezonde 
stabiele boom”. 
 
Enkele voorbeelden van dunning en snoei van monumentale en veterane populieren opstanden: 
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Groep van 3 volwassen populieren aan de vijver in het wantijpark welke gesnoeid zijn in 2019 en 2020 waar geen 
takbreuk meer van bekend is na uitvoering maatregelen. De bomen vormen gezamenlijk een majestueuze kroon waar 
Storix na snoei garant staat voor de veiligheid. Daarbij is het maken van de jaarlijkse Quick scan wel een vereisten 
 

 
 

 
 
 
Volwassen Populieren in het  Wantijpark. De blijvers zijn 40% uitgedund en gereduceerd. 
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Terheijden: Kalkvliet 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Foto voor de werkzaamheden van bomenlaan met onaanvaardbaar veel takbreuk 
 
 

  

Foto’s na 60% dunning in de laan met behoud van alle stammen, na drie groeiseizoenen. Waarbij geen  
takbreuk meer heeft plaatsgevonden. 
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Oosterhout: Oude Veerweg maatregelen uitgevoerd in 2010 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Er is gekozen om slechts 17 % van de bomenrij met volwaardige kroon te behouden. Na forse snoei 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Wijkers die ecologisch gekapt zijn, geven een enorme boost aan de biodiversiteit .  
 

Wanneer meer voorbeelden ook vanuit België gewenst zijn kunnen we deze lijst fors uitbreiden.  
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3.2 Wat is de meerwaarde van behoud ten opzichte van nieuwe aanplant? 
 
 
Uit ervaring blijkt dat duurzaam behoud van oude bomen niet alleen de ecologische- en 
landschappelijke waarde verhoogt. Een ander bijkomend voordeel is dat de kosten uiteindelijk veel 
lager zijn dan het rooien en opnieuw aanplanten van nieuwe bomen. Er hoeft geen plantmateriaal te 
worden aangeschaft en er zijn geen kosten voor het rooien, planten en de nazorg. Zeker in de 
jeugdfase, wanneer de bomen intensief beheerd worden, zijn de kosten zeer hoog. Een nadere 
uiteenzetting: 
 
Bij het in het beheeradvies uitgewerkt beheer kan de structuur van de laan met deze volwassen 
populieren minimaal 50 jaar behouden blijven. Voor een langere periode is onderzoek noodzakelijk 
naar de toestand van de dijk onder de weg om de standvastheid te kunnen garanderen. 
De financiële middelen die nodig zijn voor periodiek onderhoud middels snoei (één keer in de 6 tot 
10 jaar) en tussentijdse jaarlijkse quickscans en drie jaarlijkse boomcontrole weegt niet op tegen de 
financiële middelen die nodig zijn wanneer de bomen gekapt worden.  
 
We hebben de maatregelen op een rijtje gezet zoals we die geïnventariseerd hebben bij de jonge 
aanplant van de iepen: 
Uitvrezen stobben, afvoer pulp met hoge kosten en veel diesel verbruik door transport en 
stortkosten, aanschaf nieuwe bomen, boomkorven, boompalen waar bos voor gekapt is, boomband. 
Zeker drie jaar water geven wat niet helemaal goed gegaan is omdat een aanzienlijk aantal bomen de 
droogte niet overleeft heeft of er slecht aan toe is, inboet van de dode bomen,  de termijn voor 
watergeven wordt door inboet weer met twee jaar verlengd, begeleidingsnoei.  De eerste 60 jaar zijn 
er minimaal holtes in Iepen te verwachten, dus het is reëel de rust en verblijfplaatsen, en 
broedholtes voor dieren in holtes te vervangen door een scala aan nestkasten en bijenhotels. Deze 
kasten gaan ook geen 50 jaar mee, zoals de bomen en hebben constant onderhoud nodig.  

  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Boomkruiper op de Zeedijk, zijn habitat verdwijnt voor minimaal de komende 20 jaar na kap van de bomen.  
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De eerste 60 jaar zijn er geen holtes in Iepen te verwachten, dus de rust- en verblijfplaatsen voor 
dieren in die holtes moet vervangen worden door een scala aan nestkasten, bijenhotels en dood 
hout in de buurt om handenvol aan stapelvoedsel voor houtvreters te compenseren. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Dus, waarom investeren in iets nieuws, als je met minder investering dat wat je hebt kan behouden  
en dit al voldoet aan het streefbeeld waar je anders weer 60 jaar op moet wachten. Nogmaals, 
daarbij is het waarborgen van de veiligheid een vereiste. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Voorstel voor bovengronds onderhoud en groeiplaatsinrichting voor duurzaam behoud Populieren Zeedijk Dordrecht 
 

17 
 

4 Beheeradvies 
 
Om de bomen een duurzame toekomst te bieden is het advies om ongeveer een 40 % dunning in de 
laan uit voeren. Dat betekent dat ongeveer om de andere boom gekapt wordt, waar nog geen 
bomen uitgevallen zijn in het verleden. Zodoende kan de onderlinge concurrentie worden 
weggenomen. Om de ecologische waarde van de omgeving nog meer te verhogen kunnen de wijkers 
ecologisch gekapt worden. Deze zullen als knotboom verder beheerd worden en herbergen in de 
toekomst een grote hoeveelheid aan vogels, insecten, vleermuizen en andere zoogdieren. Ook blijft 
op deze manier de stamvoet massief in de dijk aanwezig en kan langzaam worden overgenomen 
door de wortels van de buurbomen. Het valt te overwegen om 50 % van de te kappen bomen in zijn 
geheel te kappen om het waardevol stamhout op de markt te brengen en een deel van de 
werkzaamheden hiermee te financieren. Na dunning van de laan dient er met snoei te worden 
gereageerd op de veranderde windbelasting op de takken van de blijvers. De snoeimethode welke 
toegepast moet worden staat beschreven in hoofdstuk 3 “de essentie”. Deze dunning kan doorgezet 
worden in de essen groepen. In ongeveer 10 jaar zullen de blijvers het verlies aan bladmassa door 
kap compenseren. 
 

4.1 Inventarisatie en advies per individu 
 
Om een heldere opdracht te verstrekken voor de eerste onderhoudssessie en beheer is het van 
belang dat er per boom een korte beschrijving komt van de uit te voeren maatregelen. Bij de 
inventarisatie wordt conditie, biologische en mechanische gebreken en toekomstverwachting 
vastgelegd.   
Vervolgens wordt per boom een beheeradvies uitgebracht.  
 

4.2 Werkplan en snoeimethode 
 
Om de kronen te verkleinen worden de pincipes van het beheer van monumentale en veterane 
bomen toegepast. De zware kroondelen die aan het uitzakken zijn worden fors gereduceerd en 
kortere takken die nu in de binnenkroon zitten worden uitgedunt om uitbreken te voorkomen. Op de 
takken die tot in de binnenkroon worden gereduceerd wordt geadviseerdgeadviseerd om 
fractuursnoei toe te passen. Door deze techniek zal er een betere hergroei van nieuwe scheuten zijn 
en kunnen de bomen een gezonde, stabiele binnenkroon ontwikkelen. Door deze maatregelen wordt 
het risico op takbreuk en windworp tot een minimum beperkt. 
Van alle gebreken die zich in de bomen bevinden is er niet een die niet met snoei op te lossen is. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
Klimmend snoeien van veterane populieren. 
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Om het landschapsbeeld niet te zeer aan te tasten en controle aan het dijklichaam mogelijk te 
houden wordt er voor gekozen om het vrijkomend tak- en stamhout niet te verwerken in dienst van 
de boom en dus af te voeren. Om toch een humificatieproces bij de bomen in stand te houden is het 
advies om in de winter lang gras/met kruiden te laten staan. Hierdoor wordt het vrijkomend blad 
langer vast gehouden onder de kroon en kan het opgenomen worden door het bodemleven. Blad is 
de basis voor gezond bodemleven wat hoort bij het boom- eigen ecosysteem.  

 
4.3 Boomcontrole en quickscan 
 
Na dunning en snoei zullen de bomen een binnenkroon gaan ontwikkelen. Onder invloed van 
zonlicht zullen zich jonge scheuten dicht bij de stam ontwikkelen. Deze jonge scheuten zijn de 
toekomstige kroon  van de boom Om deze binnenkroon vitaal te houden is het van belang dat deze 
niet afsterft door lichtgebrek. Daarom is het advies om vanaf 5 jaar na snoei een quickscan uit te 
voeren op de binnenkroon. Wanneer deze veel concurrentie ondervindt en dreigt af te sterven, kan 
de kroon opnieuw uitgelicht en, wanneer nodig, verder gereduceerd worden. 
Wanneer dit nog niet het geval is kan de snoei worden uitgesteld. 
 

4.4 Tweede werkgang hersnoei na 6 tot 10 jaar 
 
Aan de hand van de hergroei van de takken kan de volgende snoeibeurt worden ingezet. Wanneer de 
kroon zich sluit en de binnekroon afsterft, is het van belang om de kroon opnieuw open te snoeien. 
Het maken van ‘knotjes’ moet worden voorkomen. Hierdoor zal er juist een dicht bladerdek 
ontstaan, wat weer concurrentie voor andere takken oplevert. Wanneer er nog zware, mechanisch 
overbelaste takken in de kroon zitten kunnen deze alsnog in deze werkgang middels fractuursnoei 
worden gereduceerd tot in de binnenkroon.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Vorming van een vitale binnenkroon 2 jaar na snoei (foto dateerd uit 2017). Inmiddels 8 groeiseizoenen verder is tot op 
heden geen takbreuk waargenomen. Wel ondertussen zeker de tijd voor een grondige quick scan  
 



Voorstel voor bovengronds onderhoud en groeiplaatsinrichting voor duurzaam behoud Populieren Zeedijk Dordrecht 
 

19 
 

4.5 Adviezen voor de toekomst  
 
Groeiplaatsonderzoek en bewortelingsonderzoek onder de weg 

 
Wanneer de bomen behouden blijven is het van belang om de groeiplaats optimaal te maken voor de 
bomen. Het is duidelijk dat de functies van de dijk en het benodigde onderhoud hieraan niet verloren 
mogen gaan. Om holle ruimtes door rottende stammen in de dijk te voorkomen dient dit gemonitord 
te worden. Ook de ontwikkeling van wortels onder het wegdek dient in de toekomst te worden 
onderzocht. Direct na snoei zijn de kronen zo veel verkleind dat kans op windworp te verwaarlozen 
is. Voor stabiele bomen is het wel van belang dat ze rondom kunnen wortelen. Wanneer dit niet het 
geval is kan hier door middel van extra snoei in de toekomst op worden gereageerd. 

 
 


